



တံာ်ကဲထီၣ်သးတံာ်ဟံၤဖျါ

လါစဲးပထုၣ်ဘၣ် ၅ သီ ၂၀၁၆နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြုၢ်နီၣ်ဂံၢ်-16-58-12

**ဖၣ်အၣ် တံာ်ကဲထီၣ်သးတံာ်ဟံၤဖျါ သးခိးကီၢ်ဆၢဟံၤကမၢ်သဝီဖိလၢအဖွဲၣ်အူထီၣ်
ရီၤဘၣ်ကျိး လၢတံာ်တြုၢ်ကီၢ်ဆၣ် လါအုၤဖျါ ၂၀၁၆နံၣ်**

တံာ်ကဲထီၣ်သးတံာ်ဟံၤဖျါ တဘျီအံၤဟံၤဖျါဝဲ သးခိးကီၢ်ဆၢသးဒုခိၣ်န့ၣ်တၢ်လၢၣ် ဟံၤကမၢ်ဝဲ စံၤက---လၢ အဖွဲၣ်
အူထီၣ်သးဒုခိၣ်အရီၤဘၣ်ကျိး ဒီးယုအိၣ်လိးဝဲ စုပယီၤကကွဲၢ်န့ၣ်လီၤ. စံၤက--- အိၣ်လၢဝဲ---သဝီ, နိခွဲၤက
ရူာ်, တံာ်တြုၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

တံာ်ကဲထီၣ်သးတံာ်ဟံၤဖျါ | တံာ်တြုၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် (လါအုၤဖျါ ၂၀၁၆ နံၣ်)

တံာ်ကဲထီၣ်သးတံာ်ဟံၤဖျါလံာ်တဘျီအံၤ ဘၣ်တံာ်ကွဲးအိၤခိဖျါ ပျီပုၤပုၤမၤသကိးတံာ်ဖဲ ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် လၢအဘၣ်
တံာ်န့ၣ်လိအိၤလၢ ကညီဂွံဝိခွဲးယံကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မာယါ တံာ်မာဘၣ်ဒိပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယံအတံာ်အိၣ်သး
တဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပုၤန့ၣ်လီၤ.¹ လံာ်ဟံၤဖျါတဘျီအံၤဘၣ်တံာ်ဒီးန့ၣ်အိၤဖဲ လါမ့ၤ ၂၀၁၆နံၣ် ယုၣ်ဒီးတံာ်ကစီၣ်အဂၤ
တဖၣ်လၢအမ့ၢ် တံာ်ကဲထီၣ်သးတံာ်ဟံၤဖျါအဂၤ ဘၣ်, ဟံၣ်ကဝီၤတံာ်ဟံၤဖျါ ဘၣ် ဒီးတံာ်ဂီၤ၁၈၅ဘၣ် လၢဘၣ်တံာ်ဆုၤ
ထီၣ်အိၤလၢ ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.²

¹ ကညီဂွံဝိခွဲးယံကရူာ် KHRG န့ၣ်လိဝဲပျီပုၤပုၤမၤသကိးတံာ်တဖၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤမုၢ်ထီၣ်တကပၤလၢကမၤနီၣ်မာယါ
တံာ်မာအာမၤပယုၤ တံာ်ကဲထီၣ်သးတဖၣ် ခိဖျါတံာ်ဟံၤဖျါတဖၣ် ဒ်တံာ်ဟံၤပနီၣ်တံာ်အတီၤပတီၢ်တံာ်မာအကျဲအသိးဒီး မၤဝဲ
တံာ်ထံၣ်လိၣ်သံကွဲၢ်ဒီးသဝီဖိအဂၤတ ဖၣ်, ကွဲးဖျါထီၣ်ဟံၣ်ကဝီၤတံာ်ဟံၤဖျါတဖၣ်လၢဘၣ်ယးဖဲ တံာ်လီၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်
ညီန့ၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတံာ်ကွဲးထီၣ်ဝဲ တံာ်မာနီၣ်မာယါပုၤ ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယံတံာ် မာအာပယုၤအလံာ်ဟံၤဖျါအခါ ပျီပုၤပုၤမၤ
တံာ်ဖိတဖၣ်ဘၣ်တံာ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအိၤ လၢကမၤနီၣ်မာယါဝဲတံာ်မာပယုၤပုၤဂ့ၢ် ဝိခွဲးယံလၢအဝဲသ့ၣ်ဆိမိၣ်လၢအ
ကါဒိၣ်တဖၣ် ခိဖျါတံာ်မာလီၤတံာ်တံာ်ဂ့ၢ်တံာ်ကျိၤတဖၣ်လၢ တံာ်ဂ့ၢ်ခိၣ်ထံးတဖၣ်လၢကျဲအါဘိဒီး ဒ်ပမၤန့ၣ်အိၤ လၢဂံၢ်ခိၣ်
ထံးအသိး ဒီးတံာ်ကဲထီၣ်သးအတံာ်ဆိတလဲအတံာ်ထီၣ်သတြီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

² လၢတံာ်ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ် KHRG အကျိၤအကျဲတဖၣ်ဖျါဖျါဖျါ ကဂ့ၢ်ထီၣ်အဂီၢ်ဒီး ဒ်သိးကန့ၣ်အါထီၣ် တံာ်ဆဲးကျိး
အတံာ်လဲၤခိဖျါတဖၣ် လီၤလီၤဒ်ဝဲဒီး သဝီဖိလၢကီၢ်ပယီၤထံးခိတကပၤအတံာ်ထံၣ်တံာ်ဆိကမိၣ်တဖၣ် ဒီးဒ် KHRG
အတံာ်ပညိၣ်အိၣ်ဝဲအသိး လၢကတီၣ်ထီၣ် တံာ်ကစီၣ်လၢဒီးန့ၣ်ဘၣ် လၢပျီပုၤတဖၣ်ခဲလၢၣ် ဖဲဘၣ်တံာ်မာအိၤဒ်အကျိၤ
အကျဲအိၣ်ဝဲအသိးဝံၤဒီး တံာ်ကျိၣ်ထံးအိၤ ဒီးတံာ်ကွဲးကဒါက့ၤ ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တံာ်အဂၤအတံာ်ဘၣ်တံာ်ဘါအဂီၢ်ဒီး
ဘၣ်တံာ်မာဘါအဂ့ၢ်အကျိၤလၢအကါဒိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်ဟံၤဖျါလၢအဘူးအ တံာ်အဂၤတဖၣ် ဘၣ်တံာ်နီၤဖးလီၤဆူ
တံာ်ကစီၣ်အကလုာ် တံာ်ဂ့ၢ်တံာ်လီၢ်တံာ်ကျဲ ဒီးအနံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဘၣ်သးဖးအါထီၣ် တံာ်ဂ့ၢ်အဂၤလၢအဘၣ်
ထွဲလိၣ်သးတဖၣ်တခါစုာ်စုာ်အဂီၢ် ဝံသးစူၤကွဲၢ်ဘၣ်လၢ KHRG တံာ်ကစီၣ်သန့တက့ၢ်.

(၁) တပတီၢ်-တၢ်ကထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကထီၣ်သးအကလုာ်	BGF ရီၤဘၢၣ်ကျိးအူထီၣ်
တၢ်ကထီၣ်သးမုၢ်န့ၢ်မုၢ်သီ	လါအူဖျၢၣ် ၁၃သီ ၂၀၁၆န့ၣ်
တၢ်ကထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရုၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရၣ်)	၈---သဝီ, နီၣ်ခွဲၤကရုၢ်, တၢ်ကြၢၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	စီၤက---
သးန့ၣ်	၆၅န့ၣ်
မုၢ်/ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖိယီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	အိၣ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ပုၤထူစံၣ်ဖိ
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ဘါသီခါ
တၢ်ဟံမူဒါ / လီၤလၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	၁---သဝီ

ပုၤလၢအမၤအၢပယွဲတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျိၤ/ သးရၣ် / သးတြီၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲ / သးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
ဒံၣ်တၢ်လၢၣ်	BGF သးဒုခိၣ်	သးရၣ် ၁၀၁၅	ယၢ်တၢ်သဝီယၢၤ	ဖါတကီၢ် ဘၣ်တၢ်ကိး စ့ၢ်ကိးအိၤလၢ ကူးအူ

(၂) ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲၤပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.
 ဖဲလါအူဖျၢၣ် ၂၀သီ ၂၀၁၆န့ၣ်အနံၤ ယလဲၤလၢတၢ်ကြၢၢ်ကီၢ်ဆၣ် ဒီးလဲၤတုၤဆူ၁---သဝီန့ၣ်လီၤ. ယထံၣ်လိာ်သး
 ဒီးသဝီဖိတဂၤလၢအအိၣ်လၢနီၣ်ခွဲၤကရုၢ်န့ၣ်လီၤ. ယသံက့ၢ်အီၤ ဖဲန့ၣ်မုၢ်တၢ်ကထီၣ်သးအိၣ်တမံၤမံၤစ့ၢ်ခါ. အဝဲတဲ
 ယၢလၢသးခိးကီၢ်ဆၣ်အိၣ်လိးသဝီဖိတဂၤလၢအအိၣ်လၢ၁---သဝီ, နီၣ်ခွဲၤကရုၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဟံကမၣ်သ
 ဝီဖိလၢအအိၣ်အူထီၣ် BGF ရီၤဘၢၣ်ကျိးန့ၣ်လီၤ. ယတဲတၢ်ဒီးအိၤဝံၤအလီၢ်ခံဒီးယကွဲနီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤယလဲၤ
 ဆူတၢ်လီၤအဂၤန့ၣ်လီၤ.

ကူးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစ့ၢ်စ့ၢ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမုၢ်အတီၤလၢကျဲၤလဲၣ်.

တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အိၣ်လၢသဝီဖိတၢ်လၢအအိၣ်လၢနိၣ်န့ၣ်လီၤ. (ထုးကွံာ်လၢတၢ်ဘၣ်တၢ်အဂီၢ်)ဦးသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ရီၤဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဒွဲၣ်အူထီၣ်အိၣ်ဖဲမ့ၢ်ယုၢ်လီၤဝန့ၣ်ရံၣ်လၢအူဖျၢၣ် ၁၃သီ အနံၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်နီတၢ်ဂၤ လၢအမ့ၢ်မတၢ်ဒွဲၣ်အူရီၤဘၣ်ကျိးန့ၣ်ဘၣ်. လၢခံ BGF သုးဒုခိၣ်ဟံကမၣ်ခ---သဝီဖိတၢ်လၢအအိၣ်ရီၤဘၣ်ကျိးန့ၣ်လီၤ.

(၃)ပတီၢ်တပတီၢ်-ဟံဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂီၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်

(က) မၤပုၤတၢ်ကဲထီၣ်သး အဆၢကတီၢ်, တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ, တၢ်မနုၤကဲထီၣ်သးလဲၣ်, တၢ်ကဲထီၣ်သးဒိလဲၣ်, မတၢ်တၢ်ဂၤ လၢအတူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်တၢ်လဲၣ်ဦး မတၢ်တၢ်ဂၤလၢအမၤအာပယုၢ်တၢ်လဲၣ်ဦး ဘၣ်မနုၤအယိကဲထီၣ်အသးလဲၣ် ဦးတဲပုး စ့ၢ်ကိးသဝီဖိတဖၣ်ဖဲဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဦးတၢ် ကဲထီၣ်သးအခါ (မ့) တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခံအမၤတၢ်မနုၤ လဲၣ်, အမၤဆၢကတီၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဦး ဦးသဒၤလီၤက့ၤအသးလၢကျဲလဲၣ်,အဂ့ၢ်ကျဲးစးအိၣ်မူက့ၤဝဲလၢကျဲလဲၣ်ဦးအဝဲသ့ၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအတၢ်အိၣ်သးမၤအသးဒိလဲၣ်အဂ့ၢ်တဖၣ်လၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်.သူလံာ်ကဘျံးလၢအဖီလံာ်ဦးမၤပုၤအိၣ်တက့ၢ်.ဘၣ်ဆၢၣ်,လံာ်ကဘျံးလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤဟံအဖီလံာ်အံၤမ့ၢ်တလၢဘၣ်တခီန့ၣ်သူက့ၤလံာ်က ဘျံးအဂၤတဖၣ်တက့ၢ်. နကွဲးတၢ်ဂ့ၢ်မ့ၢ်တလၢဒီးတခီသူကဒါက့ၤလံာ်က့ၤဝါအသီတဘျီဝံၤကျးတံာ်ယုာ်အိၣ်ဦးတၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံဖျါတ ဘၣ်အံၤတက့ၢ်.

ရီၤဘၣ်ကျိးအူထီၣ် ဖဲလၢအူဖျၢၣ် ၁၃သီ ၂၀၁၆န့ၣ်အနံၤန့ၣ်လီၤ. ကျိးကစၢ်မ့ၢ်ဝဲ သုးဒုခိၣ်ဒိၣ်တၢ်လၢၣ် လၢအမ့ၢ် BGF လၢအသးန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ် ၅၀န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အရီၤဘၣ်ကျိးအိၣ်သူၣ်လီၤအသးလၢဂ---သဝီဦးခ---သဝီအဘၣ်စၢၤနိၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတၢ်လၢအအိၣ်ဟံကမၣ်ခအိၣ်လၢ အဒွဲၣ်အူထီၣ်ရီၤဘၣ်ကျိးန့ၣ်လီၤ. လၢခံဒိၣ်တၢ်လၢၣ်ယုၢ်အိၣ်လိးခ---သဝီဖိ, အမံၤမ့ၢ်စီၤက--- လၢအသးအိၣ် ၆၅န့ၣ်တၢ်ဂၤ လၢအအိၣ်လၢ နိၣ်န့ၣ်လီၤ, တၢ်တြၢ်ကီၢ်ဆၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤက--- လဲၣ်ယုၢ်အိၣ်တၢ်ဒီးတၢ်လၢၣ်ဦးအလံာ်တၢ်ဂၤ ဖဲအန့ၣ်ရံၣ်၁၀ အဆၢကတီၢ်ဦးလဲၣ်ခိဘၣ်ဝဲရီၣ်ဘၣ်ကျိးန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဟဲက့ၤတုၤဖဲမ့ၢ်တူၣ်ထီၣ် ဘၣ်ဆၢၣ်ရီၤဘၣ်ကျိးအူထီၣ်ဝဲ ဖဲမ့ၢ်ယုာ်လီၤတန့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိအဝဲဒွဲၣ်အူထီၣ်ရီၤဘၣ်ကျိးန့ၣ်ကဲထီၣ်သးတသ့ဘၣ်.

ကျိးကစၢ်မ့ၢ်ဆါအရီၤဘၣ်ကျိးန့ၣ် ဆါဝဲကန့ၢ်ထဲၣ်ကကွၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်အဝဲယုၢ်အိၣ်လိးစီၤက--- ၅ကကွၢ်ညါန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိကျဲးစးယုၢ်ကညး သုးဒုခိၣ်ဦးလၢခံကတၢ်အတၢ်မၤစၢၤလီၤန့ၣ်အိၣ်တုၤ ၄ကကွၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲမၤဆူၣ်စီၤက---လၢကဘၣ်ဟ့ၣ်အိၣ်၁၄ကကွၢ် လၢတလၢအတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖါတၢ်အဝဲန့ၣ် တမ့ၢ်ပှၤထူးတီၤဦးကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဝဲတၢ်ကီတၢ်ခဲလၢကဘၣ်ဟ့ၣ်စ့အိၣ်လိးန့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤဖါတၢ်အဝဲန့ၣ်ယုၢ်စ့လဲၣ်န့ၣ်ယတသ့ၣ်ညါဘၣ်.ယအိၣ်ခိးကွၢ်အဝဲကယုၢ်စ့လၢကဟ့ၣ်စ့အိၣ်လိးအဂီၢ်ဒိလဲၣ် ဦးယကဟံဖျါထီၣ်က့ၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢခံန့ၣ်လီၤ.

(၄)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ယုၢ်န့ၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယံာ်လၢပကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယံာ်လၢပကသူတၢ် ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲလဲၣ်.

ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်ဦးဝဲလၢပကရၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ် ဒိသိးတၢ်ဆိတလဲကအိၣ်ထီၣ်ဦးတၢ်ဂ့ၢ်ဝဲအံၤ လုၤတက့ၤသုတကဲထီၣ်သးလၢခါဆူမဲၣ်ညါတဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

